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Imaginem, per un moment, una
ciutat els carrers principals de la
qual transcorren per sobre de
l’antiga Via Augusta i on hi ha in-
dicis d’una vil·la, dues necròpolis
i un port d’ancoratge romans, a
més de restes neolítiques. No es-
tem parlant d’Empúries o Tarra-
gona. Ni tan sols de Barcelona. Es
tracta de l’Hospitalet. 

L’aparença actual d’una ciu-
tat densament habitada i edifi-
cada allunya de l’imaginari
col·lectiu les potencialitats ar-
queològiques que realment té.
L’Hospitalet és al costat de Bar-
celona i de la desembocadura
d’un riu, el Llobregat, una zona
“on sempre hi ha hagut vida”, re-
corda el director del Museu, Jo-
sep Maria Solias. I on hi va haver
vida hi queda rastre.

Tanmateix, el ciment ame-
naça les expectatives d’obrir i
estudiar més jaciments a la ciu-
tat. “És possible que amb l’aug-
ment de la construcció de les úl-
times dècades s’hagin destruït
algunes restes”, reconeix Solias. 

Justament per evitar que això
continuï passant, Canviem va
presentar al darrer Ple una mo-
ció per protegir aquelles zones de
la ciutat susceptibles d’amagar
restes d’interès. “A l’Hospitalet no
hi ha cap mena de protecció ar-
queològica, com sí que passa a
moltes altres ciutats de l’entorn”,
explica a Línia l’HRoger Molinas,
arqueòleg i membre de Canviem.
De fet, el text de la moció fa re-
ferència a Barcelona, Gavà o Sant
Boi, municipis que disposen “d’un
detallat i acurat mapa de zones
d’expectativa arqueològica”. “A la
ciutat no hi ha cap àrea d’aquest
tipus”, lamenta Molinas. 

Però què vol dir exactament
que una àrea és d’expectativa ar-

queològica? Doncs que abans de
poder fer-hi cap obra, cal fer son-
dejos i prospeccions per com-
provar si hi pot haver un jaciment
a sota. Solen ser àrees on prèvia-
ment s’han fet troballes arqueo-
lògiques puntuals que conviden a
pensar que n’hi poden haver més.

La voluntat de la proposta de
Canviem és actualitzar el Pla de
Protecció del Patrimoni local
amb la inclusió de zones d’ex-
pectativa arqueològica. La moció
va ser finalment aprovada par-
cialment, ja que el PSC va votar
en contra dels dos punts de la

moció que reclamaven justa-
ment incloure al pla aquest tipus
d’àrees. Per a Molinas, aquesta
postura retrata “el desconeixe-
ment dels socialistes” en aquest
àmbit i que “qualsevol cosa que
es posi davant d’una obra els fa
nosa”. “L’Ajuntament no té gens
d’interès a protegir el patrimoni”,
sentencia Molinas, que argu-
menta que per aquesta raó ha de
ser la societat civil qui el defensi. 

“EL PITJOR LLOC”
Una part d’aquesta societat civil
de la qual parla Molinas s’agru-
pa al voltant d’entitats com Per-
seu. “Som els vigilants que estem
a l’aguait perquè no es faci cap ba-
rrabassada amb el patrimoni”, ex-
plica Ireneu Castillo, el presi-
dent, el qual també es mostra
molt crític amb la política patri-
monialística del govern local.
“L’Hospitalet és dels pitjors llocs
per defensar el patrimoni”, etzi-
ba, tot i que es mostra esperançat

pel fet que “la gent, a poc a poc,
comença a prendre’n conscièn-
cia”, tot posant com a exemple la
lluita per conservar el Pi de la Re-
munta –el qual assegura que ja
s’ha assecat, a falta de confirma-
ció oficial– o l’edifici del Coro. “Al
PSC no li interessa defensar el pa-
trimoni perquè suposa frenar
projectes urbanístics”, denuncia.

El president de Perseu tam-
bé ironitza amb un punt del pro-
grama del PSC per a les passades
municipals, en el qual promet
convertir la ciutat en un “museu
obert”. “Quina cultura volen en-
senyar?”, qüestiona Castillo, que
es queixa que el Museu “està li-
mitat per la política municipal”.

Solias, per la seva banda,
defensa la tasca del Museu i
considera necessari incloure a
l’actualització del Pla de Pro-
tecció del Patrimoni riberenc
algun tipus de figura jurídica que
permeti intervenir arqueològi-
cament en zones d’interès.

Història (encara) amagada
» El Ple debat sobre les potencialitats arqueològiques de la ciutat i aprova actualitzar el pla de patrimoni

» El vot en contra del PSC evita que es creïn zones de protecció especial per preservar possibles restes

Francisco J. Rodríguez
L’HOSPITALET

Canviem destaca els indicis d’una necròpolis romana entre el carrer Radi i l’avinguda Vilafranca (esquerra). A la dreta, la medusa, la troballa més característica. Fotos: Línia i Arxiu 

A la ciutat hi ha 
indicis d’una vil·la

romana i dues
necròpolis de l’època
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GARANTIES4“Res no podrà actuar con-
tra les persones. La victòria la farà possi-
ble la gent”. Amb aquestes paraules es va
dirigir el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, al miler de persones
que van omplir el TNC el 4 de juliol per
presenciar l’acte de presentació, per part
del Govern, de les garanties democràti-
ques de l’1-O. L’exposició pública de tota
l’estructura legal del referèndum ja havia
començat el matí del mateix dia, en
aquest cas per part dels partits.

Així doncs, després de la destitució de
Jordi Baiget de la conselleria d’Empre-
sa i Coneixement, el Govern va voler en-
viar un missatge d’unitat i determinació
trencant la incertesa que envoltava el re-
ferèndum des del dia que se’n va anun-
ciar la data. “El referèndum és la garan-
tia perquè tots els catalans es puguin ex-
pressar. El seu vot decidirà”, va deixar
clar Puigdemont. 

I com s’aconseguirà això? La llei del
referèndum serà l’encarregada de donar
cobertura jurídica i garanties a tot el pro-
cés. Està previst que la seva aprovació es
faci a principis de setembre. La norma
preveu, en el seu article 4, que el Parla-
ment declararà la independència, durant
els dos dies següents, si el Sí obté més vots
que el No, mentre que si és al revés es con-
vocarien de forma immediata eleccions

autonòmiques. Les garanties de tot aquest
procés les establirà una Sindicatura Elec-
toral, que tindrà unes funcions similars
a les que normalment desenvolupa la
Junta Electoral. Aquest organisme tam-
bé tindrà l’encàrrec de buscar els obser-
vadors internacionals, que faran el se-
guiment de tot el procés de convocatòria
del referèndum per garantir el seu co-
rrecte desenvolupament.

L’altra pota clau d’aquest procés serà la
llei de transitorietat, que segons el Govern
ha de ser l’encarregada d’establir com se-
ria la separació amb l’Estat si guanya el Sí.
Es farà pública a finals de mes però tot in-
dica que només s’aprovarà un cop es co-
neguin els resultats de l’1-O.

Per tal que la ciutadania pugui conèi-
xer millor aquest procés electoral, el Govern
té previst desplaçar-se a més de 200 ciu-
tats i pobles per explicar-ne els detalls.

SENSE MÍNIM DE PARTICIPACIÓ
L’endemà dels dos actes de presentació dels
detalls de l’1-O, el vicepresident del Govern,
Oriol Junqueras, va defensar en una en-
trevista a TV3 que no s’hagi fixat un mínim
de participació per no afavorir el boicot. Se-
gons Junqueras, “no s’ha establert mai” un
mínim de participació en altres referèn-
dums, i va posar com a exemple els de la
Constitució espanyola o el de l’OTAN.

» Govern, Junts pel Sí i la CUP presenten la llei que ha de permetre tirar endavant el referèndum de l’1-O
» Puigdemont diu que la ciutadania, amb la seva participació, té el poder perquè la jornada sigui un èxit

“Ho farà possible la gent”

REFERÈNDUM4Diferents veus han ex-
pressat en els darrers mesos que l’1-O po-
dria ser una reedició de la jornada partici-
pativa que va ser el 9-N. Des del Govern,
però, defensen que això no serà així.

Els arguments per mantenir que aques-
ta votació no tindrà res a veure amb la del
novembre del 2014 són variats. En primer
lloc, recorden que l’1-O serà un referèndum
efectiu que complirà amb les garanties de-
mocràtiques de la comunitat internacio-
nal, mentre que el 9-N va ser “una consulta
popular”. Un referèndum, afegeixen des
del Govern, que serà vinculant i del qual
se n’assumirà “l’organització i les res-
ponsabilitats polítiques”, cosa que no va
passar el 9-N, ja que no era vinculant i l’or-
ganització va anar a càrrec de voluntaris. 

Tot i que la del cens és una de les in-
cògnites que encara queda per resoldre, el
Govern defensa que, a diferència de l’au-
togenerat del procés participatiu, aquesta
vegada hi haurà un cens conegut. Pel que
fa als col·legis electorals, tot i que ja hi ha
ajuntaments que han dit que no cediran es-
pais municipals, la intenció de l’executiu
és que es voti als mateixos llocs que es vota
en qualsevol altra convocatòria electoral.

Per últim, les meses electorals tindran
un llistat amb els electors i urnes con-
vencionals –s’ha iniciat el procés per
comprar-les directament després que el
concurs públic quedés desert–, mentre que
el 9-N no hi havia llista. Els membres de
les meses aquest cop no seran voluntaris,
sinó que es farà un sorteig per escollir-los.

“No serà un altre 9-N”
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per Jordi Lleal 

En el contenciós entre Espanya
i Catalunya es desenvolupa
una competició entre dos equi-
ps que s’enfronten en un camp
que Espanya, com a equip de
casa, rega la gespa o la deixa
seca si li interessa, la retalla o
la deixa llarga si vol, marca les
línies i mides del camp de joc
com li dóna la gana. Es juga el
partit amb els articles d’un
reglament fet a mida seva, i
l’àrbitre i els seus assistents els
anomena la junta de l’equip de
casa. Els vestidors del visitant
estan en un estat desastrós, no
tenen ni aigua calenta. Per
viatjar, el sistema de transport
és obsolet i més d’una vegada
han de fer un tram del camí ca-
minant a peu. L’allotjament és
miserable amb brutícia, puces
i xinxes.

A la grada els aficionats
que porten banderes i esten-
dards “no constitucionals”, les
forces de seguretat els hi reti-

ren, els posen multes i si es po-
sen rebecs, poden acabar a
comissaria, mentre que els
aficionats locals no paren d’in-
sultar als jugadors visitants i
llançar objectes al camp. Els
jugadors de casa, practiquen
joc brut i subterrani en con-
nivència amb l’equip arbitral.
Si algun jugador visitant fa
una mirada d’odi o mala in-
tenció a un  jugador de l’equip
local, l’àrbitre intueix que vol
fer una entrada fora del re-
glament, s’anticipa i pita falta,
abans no faci mal al jugador
local. Si els visitants protesten,
els treu la targeta groga i,
quan cal, targeta vermella. I si
convé xiulant penal a l’últim
minut, després d’allargar el
partit el temps que calgui, a fa-
vor dels de casa fins que gua-
nyin. Això no és un partit,
això és una paròdia.

Hem de marxar i jugar una
altra lliga, la Lliga d’Europa!

Un diari participatiu

4Jugar en camp contrari

Actualitat a la xarxa

#Garanties

@gerardgomezf: Presentem la llei del
referèndum d'autodeterminació al Parla-
ment; punt clau de la legislatura. Fermesa,
determinació i compromís. Som-hi! 

#Cessat

@encampanya: Baiget esmorza a la Farga
de Gran Via. Es troba Mas-Colell removent
un cacaolat fred. Comparteixen taula i
vanguardia. Es miren. Suspir.

#25AnysDesprés

@SergiMaranya: 25 anys dels JJ.OO de
Barcelona'92. Ara sabem què volia dir
COBI: Catalunya Oberta a la Bilateralitat i
a la Independència. #ReflexióDelProcés.

Tribuna

per Iu Forn

4Una societat de revenda 

El periodista i guionista David
Broc explicava a Can Basté
(RAC1) com funciona el món
de la bamba (sí, ara en diuen
esportives, però he decidit
que tinc dret a seguir anome-
nant bambes a les bambes).
Les marques creen una ex-
pectativa i posen de moda un
model que podria vendre mil
milions d'unitats a tot el món
(com per dir una xifra), però
només en fabriquen 100 mil
(com per dir una altra xifra).
Què passa? Que els consumi-
dors compulsius “necessiten”
tenir aquell producte. I això ha
creat una nova feina: la del re-
venedor d'il·lusions “bambe-
res”. El negoci consisteix a
pagar una misèria a algú per-
què faci cua tota la nit a la por-
ta d'una botiga que tingui pre-
vist vendre el model de bam-
ba buscat per un munt de per-
sones disposades a pagar el
que sigui per ell o a crear bots
(robots, usuaris inexistents) a
internet per participar en els
sortejos que s'hi fan per acce-
dir a un dels parells. Un cop
tens el material, au, a posar el
preu que la gent estigui dis-
posada a pagar i tu ja tens feta
la nòmina del mes.

Però aquesta feina no és

molt diferent de la de qui viu de
revendre entrades de concerts.
Ja ho sap, oi? Aquest matí a les
10 es posen a la venda les en-
trades per a un concert de Pa-
quirrín (poso per cas). I a les 10
del matí i un segon ja no que-
da cap entrada. I resulta que a
aquella hora ja són totes a la re-
venda a uns preus de format-
ge “artesà” d'una fira medieval.

Però aquesta feina tampoc
és molt diferent de la de llogar
un pis (o uns quants) de 50
metres quadrats al centre de
BCN per 2 mil euros i rellogar-
lo als “guiris” a través d’A-
irbnb a 500 euros la nit. O la de
passejar turistes en cotxe sen-
se pagar cap llicència ni impost.
O tantes altres.

Paral·lelament, vivim en el
món del low cost. Una samar-
reta val 5 euros i la comprem
perquè ens durarà 15 rentades,
ja que per 5 euros la qualitat és
la que és, però és que a més,
tampoc ens durarà com a con-
sumidors perquè de seguida
necessitarem comprar-ne una
altra que estigui més de moda.
I, esclar, per vendre samarre-
tes a 5 euros en locals del cen-
tre d'una ciutat, on el preu del
metre quadrat de lloguer és de
no-sé-quants-milers-d’euros i

que surtin els números, el se-
cret és que qui fabrica la sa-
marreta i qui la ven cobrin
uns sous de misèria.

I, esclar, per poder pagar un
pis de lloguer que està a uns
preus impossibles per culpa
de la inflació que ha creat
Airbnb, la gent que ven sa-
marretes a 5 euros s'ha de de-
dicar a revendre bambes, en-
trades i el que calgui a gent dis-
posada a pagar-ne el que sigui.
Però com qui vol les bambes
súper de moda resulta que és
qui ven samarretes de 5 euros
i completa el sou llogant pisos
d’Airbnb i ni així hi arriba,
aquest ha d'apujar el preu de
les habitacions als guiris i, per
tant, també acaba apujant el
preu del lloguer de qui li revèn
les bambes. I llavors el de les
bambes ha d'apujar-ne el preu
per poder pagar el pis que
també ha pujat de preu... i així
fins a l'infinit.

Ei, però no pateixi, que ja
hem sortit de la crisi i no vi-
vim cap bombolla de res per-
què quan va esclatar l'última
ja vam aprendre el que no
s'ha de fer per no repetir-la. I,
endavant!

Publicat a El Nacional.cat
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#AmbSimóIBorràs #ÈxitRiberenc #FelicitatsHospi

@JORABACA: L'Hospitalet exercitant la
democràcia, la solidaritat i l'acompanya-
ment (Anna Simó i Meritxell Borràs) en
contra de l'immovilisme anacrònic.

@javieranua: Lucas Mondelo, entrenador
de la Selección Femenina, ejemplo de tra-
bajo bien hecho, de pasión, de
conocimiento... Felicidades!

@CELHOficial: Sabeu que en 60 anys
d'història la nostra màxima categoria ha
estat durant tres temporades la 2a Divisió
'A'? #60delhospi.

La ciutat online

Aquesta semana passada s’ha celebrat
el Dia Internacional de l'Orgull
LGTBI. Un preludi del Dia Interna-
cional de l'Orgull Heterosexual que
tindrem el goig de celebrar tan bon
punt l'amor entre persones de sexes
diferents sigui considerat un crim
en 72 països i condemnat amb la
pena de mort en 16 d'ells.

Fou un dia aparentment esperan-
çador. El país va omplir-se de colors,
de desitjos i de proclames. Proclames
anònimes i de patums conegudes, de
joves i grans, als mitjans i, sobretot, a
les xarxes socials. Moltes, apassiona-
des; d'altres, sinceres; i algunes, in-
quietants. Entre aquestes últimes,
convé aturar-nos especialment en to-
tes aquelles persones que, tot defen-
sant la causa i mostrant-se'n partida-
ris, en les seves alegres reflexions
apel·laven a la tolerància vers el
col·lectiu i es felicitaven pel fet de con-
siderar-se a si mateixes tan tolerants
davant la realitat. Tolerants. Del verb
tolerar. Que ho toleren.

L'Institut d'Estudis Catalans iden-
tifica 3 accepcions diferents pel verb
tolerar. La primera parla de "suportar
en els altres alguna cosa que des-
aprovem". La segona, "deixar passar
alguna cosa sense consentir-ho ex-
pressament". I la tercera, "resistir
una condició adversa sense dany".
Aquestes persones, doncs, suporten el

món LGTBI. Li deixen passar la seva
manera de fer, la seva manera de
viure. Resisteixen. Resisteixen com
uns autèntics herois davant les atro-
citats amb què el present els obsequia
diàriament.

En ple segle XXI, per tant, i al nos-
tre propi país, encara hi ha qui per-
dona la vida amb condescendència a
aquells que estimen d'una manera
determinada. Encara se'ls deixen
passar els seus gustos. Els seus vicis.
Les seves excentricitats. Encara es to-
lera, públicament i amb orgull, se-
gons quin amor. Perquè som oberts
i avançats de mena; tant, que som ca-
paços de fer els ulls grossos davant la
més simple de les llibertats. Quina
sort, quina joia.

Bé, és important que aquesta bona
gent sàpiga que no cal. Que la seva to-
lerància no és necessària. Ningú neix
perquè uns altres li tolerin ser qui és.
Sobretot, perquè a aquests altres no
se'ls tolerarà mai la seva benvolent
permissivitat enfront un dels drets
més bàsics de qualsevol societat: el
d'estimar lliurement, el de ser qui un
vol ser.

Que no esperin, doncs, cap reco-
neixement, cap agraïment, cap abra-
çada. Que no esperin que els tolerem
la seva gentilesa. A hores d’ara, sen-
tint-ho molt, ja no ens podem per-
metre que es toleri la llibertat.

per @ModernetdeMerda    

4No em toleris
Un diari obert

per Sergi Villena 

Dos casos produïts en els darrers
dies han reobert el debat sobre el pa-
per de la pedrera blaugrana: Jordi
Mboula se'n va al Mònaco, i Eric
Garcia al Manchester City. El primer
pertany al Juvenil i el segon al Cadet
(per tant, una mica més jove), i
eren dos dels noms cridats a poder
ser estrelles del Barça en un futur no
gaire llunyà. Per què marxen del club
tan joves? No se'ls pot convèncer de
quedar-se, amb un projecte que els
sedueixi? És cert que tant Mònaco
com City han presentat ofertes eco-
nòmicament molt potents, perquè en
la seva política de fitxatges es con-
templa destinar quantitats impor-
tants a l'adquisició de valors emer-
gents. Però un club com el Barça
hauria de tenir altres arguments
per ser capaç d'evitar que li marxin
jugadors. I aquests arguments pas-
sen inevitablement per un canvi de
filosofia en les divisions inferiors.
Cal que els nois de la casa que des-
punten, sentin que el somni de pu-
jar al primer equip és factible i no
una utopia. 

L'arribada d'Ernesto Valverde,
un entrenador que sempre s'ha ca-
racteritzat per donar oportunitats als
nous valors, pot capgirar les coses en
clau positiva. Tots aquests joves
futbolistes necessiten veure i creu-
re en un projecte esportiu que sigui
atractiu per a les seves carreres. La
qüestió econòmica -en la qual el
Barça no pot competir amb trans-
atlàntics europeus que aposten for-
tíssim gràcies al capital que aporten
els seus magnats àrabs, com el City
o el PSG,- no hauria de ser primor-
dial. El pitjor error que s'ha comès
en els últims anys, és donar molt po-
ques oportunitats al planter en par-
tits del primer equip en què hi havia
poc o res en joc. Això els esperona-

ria, i de pas els faria sentir impor-
tants i amb possibilitats reals de
triomfar en un club de la grandesa
del Barça. Aquesta estratègia és més
important per a un jove -si no és que
es deixa portar per la cobdícia, que
casos també n'hi ha- que no pas els
diners.

La renovació del mataroní Aleñà
contraresta d'alguna manera aques-
tes fugues, i l'entitat mira d'enviar un
missatge de confiança cap al filial,
però no n'hi ha prou. També és
molt important articular una es-
tructura esportiva, i protegir-se de
l'amenaça d'aquests clubs podero-
sos. City, United o Chelsea, per po-
sar tres exemples, ja fa temps que
flirtegen amb joves de la pedrera
barcelonista fent-los promeses de tot
tipus que han seduït, i ho segueixen
fent, a molts d'ells. No pot ser que el
Barça no els cuidi com cal, i es des-
perti tard i a corre-cuita quan els ju-
gadors ja tenen peu i mig en un al-
tre club. Necessiten sentir-se valo-
rats, i no veure com la secretaria tèc-
nica contracta sistemàticament ju-
gadors de fora, sense mirar i valorar
el què hi ha a la base. És el cas d'E-
ric Garcia, un dels centrals més pro-
metedors en molts anys a Can Bar-
ça, que s'ha adonat que el City li pot
oferir un projecte més engrescador.
És incomprensible que ens passem
anys queixant-nos de que hem d'a-
nar a buscar centrals a fora perquè
a casa no en surt cap amb nivell, i
quan en tenim un que apunta molt
alt, ens el prenguin davant dels nas-
sos. És urgent revisar l’organització
del futbol base, que és el tresor més
preuat del Barcelona i una tempta-
ció per als voltors. Confiem en que
Valverde, a diferència de Luis Enri-
que, li doni a aquest tema la impor-
tància que requereix. 

4Fugues doloroses
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@culycul1: Destapar un engaño en el
Seient Lliure no es ir contra el Barça; al
contrario, es querer que la verdad aflore y
que las cosas se hagan bien.

@rasputin65: Potser caldria que el Go-
vern i els alts càrrecs fessin un acte
solemne a Palau per mostrar el seu in-
equívoc compromís amb el referèndum.

@Collgilabert: El conseller Jordi Baiget
cree que al final no podrá haber referén-
dum. Es el único que lo dice pública-
mente, no el único que lo piensa.

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

Sí, jo hi era, aquella nit a Montjuïc. Vaig
veure córrer els darrers relleus a l’Es-
tadi Olímpic: Herminio Menéndez i
Juan Antonio San Epifanio. Encara re-
cordo, òbviament, com la fletxa llençada
per Antonio Rebollo va passar-me per
sobre del cap, refent-me la clenxa que
duia a tretze anys, per acabar fregant
il·lusa el peveter i encenent-lo, amb la
grada dempeus i tenyida tota de blau
amb els dotze estels grocs dels països
llavors integrants de la Unió Europea.
Recupero les imatges al Canal Olímpic,
amb la veu d’Antoni Fernández Déu –
sí, el que després ingressaria al PP– i els
comentaris de Lluís Canut –sí, el que
encara avui continua fent calaix a TV3–
i he de confessar que, quan la flama
vola, encara se m’ericen els pèls de la
pebrotera. No sé si enyoro la Barcelo-
na olímpica, però dec trobar a faltar la
capacitat d’admirar-me que tenia quan
encara no sabia res de res.

Aquesta setmana Jordi Basté es
queixava de l’escassa pompa i de la
manca de ganes amb què l’adminis-
tració Colau (i el seu vicecònsol Coll-
boni) celebren els vint-i-cinc anys dels
Jocs que van transformar Barcelona.
Entenc la perplexitat del nostre locu-
tor en cap, però només cal reveure uns
instants d’aquella cerimònia d’obertura
per comprovar com tots els consensos
que la van permetre són avui la base
dels conflictes que descriuen l’estat del
país. La història sempre es fa des del
present i una celebració dels Jocs im-
plicaria recordar tot allò que se’ns es-
capava d’infants i que ara seria font de
conflicte. La cosa implicaria, per ex-
emple, reviure com el rei Joan Carles
entrava a l’Estadi Olímpic amb Els se-
gadors de fons i quatre avions super-
sònics de l’exèrcit que ens sobrevola-
ren la testa, tot just després de l’him-
ne espanyol, per aniquilar qualsevol in-
tent de xiulada.

Tornar als Jocs implicaria recordar
també aquella Espanya de González-
Maragall que, a través de l’efemèride,
vivia encantada venent als catalans la
il·lusió de formar part d’una nació de
nacions que agermanava els seus pobles
compaginant una sardana escrita per
Carles Santos i el flamenc ballat per
Cristina Hoyos. També caldria tornar
a la repressió de l’independentisme, que

abans es tolerava per tractar-se d’un
moviment folklòric i que ara es regur-
gita amb la mateixa violència, amaga-
da de legalisme. Fet i fet, el menys im-
portant de recordar Barcelona 92 és en-
altir la figura de Samaranch, un post-
feixista ben llest que va blanquejar-se
la imatge amb una intel·ligència es-
portiva privilegiada. Contràriament,
tornar a aquella ciutat de foc ens obli-
ga a reviure massa pactes a l’ombra, a
ressuscitar totes les tones de silenci que
pacificaren durant lustres l’Espanya au-
tonòmica.

Per altra banda, entenc perfectament
que a l’alcaldessa Colau li molesti cele-
brar els Jocs del seu il·lustre antecessor,
perquè el model de l’actual híperalcal-
dessa es troba ben lluny d’aquella Bar-
celona de Maragall que va jugar a ser el
més semblant a una capital d’Estat, una
ciutat que volia fer apologia d’una ale-
gria dispendiosa novaiorquesa (a Man-
hattan, en Pasqual hi va aprendre que
per ser progre necessites fer calés), no
pas enaltir la misèria; on els regidors ar-
rasaven sense oposició els barris curulls
de barraques i l’Oriol Bohigas, nou-
centista, construïa la Vil·la Olímpica sen-
se un sol balcó, perquè deia que als edi-
ficis de Barcelona de seguida els sortien
tetes. A Colau li serà ben dur apropar-
se als Jocs, veient que molts dels apo-
logetes del maragallisme que li havien
fet costat fins fa ben poc ja s’estan pas-
sant a l’independentisme i volen un re-
ferèndum. 

Celebrar els Jocs del 92, amb això
nostre d’ara (actualitzem les coses: el rei
emèrit va coix, quan ve a Barcelona li
foten ganyotes i ja no li deixen ni tenir
cortesanes, pobret meu; la Unió Euro-
pea viu en caiguda lliure, més ocupada
a restar que no a sumar membres;
molts catalans, qui ho hauria dit mai,
ja ballen flamenc abillats amb l’estela-
da i a Barcelona hi tenim un Ajunta-
ment que encara ens parla de la nació
de nacions, però li fot una certa man-
dra acollir una urna perquè tothom voti
el que li surti de l’ànima), ho entenc, ha
de ser una putada monumental. A mi,
aquella emoció d’infant no me la treu
ningú, però ara la fletxa tintada de foc
la tenim nosaltres. Que tremoli tothom.

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu

4Barcelona 92 i això nostre d’ara

Els prop de 600 alcaldes que auto-
ritzin l’obertura de locals de votació
l’1 d’octubre aniran de pet als tribu-
nals. Això brama l’executiu de Ma-
riano Rajoy. Però si els alcaldes són
del PSC, els pobres també seran cas-
tigats amb sancions pel plurinacional
i soci del PP Pedro Sánchez, i potser
també per Miquel Iceta, que això sí,
només els castigarà si els delegats del
PSOE-PP al Tribunal Constitucional
li ho ordenen. Ai dels alcaldes socia-
listes que no vulguin sortir a la foto
atrinxerats davant d’una escola al
crit d’ “urnes no!”, a pocs mesos de les
eleccions municipals.

Però què passa amb l’alcaldia més
important de Catalunya, que no està
en mans ni del PSC ni del PP? Ada Co-
lau, de baixa maternal però ha presi-
dit un ple i asssiteix a esdeveniments
diversos, no s'ha deixat veure a l’ac-
te organitzat per l’AMI i l’AMC per es-
cenificar el suport municipal al Go-
vern l’1 d’octubre. I això que Barce-
lona és membre de l’AMC i Ada Co-
lau ocupa una vicepresidència insti-
tucional. Guanyem Barcelona, men-
tre no digui el contrari, només està a
favor del dret a decidir si Madrid dóna
permís. Hi ha gairebé 1,2 milions de
persones amb dret de vot a la ciutat
que encara no saben si l’1 d’octubre
exerciran la democràcia amb l’aixo-

pluc sense matisos del seu ajuntament
o si votaran davant la desídia de la
seva administració més propera. Al-
guns portaveus de l’equip d’Ada Co-
lau asseguren que no seran un impe-
diment, però entre no impedir-ho i li-
derar la defensa del dret a decidir sen-
se matisos hi ha un món.

I és l’alcaldessa qui té la clau, no
només la clau dels centres de votació,
sinó de tot un canvi de xip de l’ano-
menat espai dels ‘Comuns’, fins ara
només disposats a participar en una
costellada sense efectes vinculants. Ni
Coscubiela, ni Rabell ni Domènech,
que continuen entestats a demanar ex-
plicacions a qui vol posar les urnes
però no a qui les vol segrestar. És Ada
Colau qui té la capacitat de fer de-
cantar un gruix estratègic de catalans
des del règim monàrquic del 78 fins a
la república catalana, que es constru-
irà des de baix –des del carrer, d’on
prové Colau- i no des dels despatxos.
De fet, l’1 d’octubre Colau haurà de
triar entre ser l’alcaldessa de la capi-
tal d’una República naixent o conti-
nuar intentant durant molts anys una
reforma del règim monàrquic, que no
una revolució. Perquè Colau sí que té
clar que aquell diumenge hi haurà ur-
nes a cada racó del país. I votarà. 

Publicat a El Món.cat

per Gemma Aguilera

4El factor Ada Colau
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HABITATGE4La qüestió dels pi-
sos ocupats del carrer Victòria
Kent, a la Ciutat de la Justícia, ha
arribat al Parlament. A finals del
mes passat la Comissió de Go-
vernació va abordar la proble-
màtica amb la intervenció del di-
rector de l’Agència de l’Habitat-
ge, Jaume Fornt, el qual va
anunciar el desallotjament de
nou dels actualment 28 pisos
ocupats a les dues finques afec-
tades. Aquests nou procedi-
ments, va explicar Fornt, estan
en la seva fase final i s’intentarà
que es facin a la vegada en un sol
dia. La resta d’expedients judi-
cials oberts estan pendents de ju-
dici o a l’espera d’una sentència
ferma per procedir a desallotjar
els ocupants il·legals. 

Per altra banda, Fornt va as-
segurar que reforçaran la vigi-
lància dels immobles que quedin
desallotjats –i per tant buits, de
nou– per evitar que els tornin a
ocupar mentre es reparen els

desperfectes i els preparen per
adjudicar-los a les famílies que
han seguit els tràmits legals. 

Aquesta va ser una de les so-
lucions proposades per Habi-
tatge, tot i que la principal, va
considerar Fornt, és la d’un can-
vi legislatiu per agilitzar el des-
allotjament d’habitatges públics
ocupats de manera il·legal. “No
pot ser que un expedient de
desnonament d’un pis públic
duri sis mesos”, va lamentar
Fornt, tot alertant que les màfies
coneixen  aquests terminis i ac-
tuen en conseqüència. 

Per altra banda, els veïns se-
gueixen patint les molèsties de tot
plegat. Una veïna lamenta que “el
problema ha augmentat” i que
ara hi ha més famílies amb nens.
Expliquen, a més, que esperaran
fins al setembre i, si no millora la
situació, es plantegen portar la
qüestió als tribunals. 

A la seva compareixença a la
comissió, Fornt es va voler soli-
daritzar amb els veïns –alguns
dels quals hi eren presents– i va
assegurar que estan fent tot el que
poden per solucionar una pro-
blemàtica que fa anys que dura.

Ultimen el desallotjament de 
9 pisos ocupats a Victòria Kent

» Les ocupacions a la Ciutat de la Justícia arriben al Parlament
» Des d’Habitatge reclamen un canvi legislatiu per agilitzar el tràmit

Abans d’acabar l’any hi haurà
calendari per soterrar les vies

INFRAESTRUCTURES4El pro-
cés per soterrar les vies del tren
que esquincen la ciutat avança.
El dia 27 de juny es va celebrar
a Madrid una reunió a tres ban-
des entre l’Ajuntament, la Ge-
neralitat i el Ministeri de Foment
per abordar la qüestió. 

De fet, va ser la primera reu-
nió a tres bandes que se celebra
per avançar en el soterrament i,
segons van informar des de l’A-
juntament després de la troba-
da, s’actualitzarà el projecte i es
definirà, abans que acabi l’any,
el calendari d’execució de les
obres. Tal com va anunciar el mi-
nisteri, l’actuació se centrarà en
la línia de Vilanova –la de Vila-

franca haurà d’esperar– i en
l’intercanviador de la Torrassa,
i les obres podrien arrencar a fi-
nals de l’any 2019. 

“INASSUMIBLE”
Tot i la promesa del govern es-
panyol i la confiança que hi ha
posat l’alcaldessa Marín, hi ha
sectors que encara no s’acaben
de creure tot plegat. I és que la
Cambra de Comerç de Barcelo-
na acaba d’elaborar un estudi so-
bre les inversions promeses per
Rajoy el març. “Aquest pla no es
podrà complir, és inassumible”,
va dir el president de la cambra,
Miquel Valls, durant la presen-
tació de l’informe el juny.

Puigdemont es compromet
amb el pla dels Blocs Florida

URBANISME4Sembla que el pla
municipal de millora dels Blocs
Florida anunciat el gener i que va
començar a caminar el mes pas-
sat ha arrencat amb bon peu. Al-
menys així ho va assenyalar l’al-
caldessa, Núria Marín, en una
entrevista al programa Zoom
In de Televisió de l’Hospitalet, on
va explicar que el mateix presi-
dent, Carles Puigdemont, s’hau-
ria compromès a treballar con-
juntament amb l’Ajuntament
per millorar la situació als blocs.

Preguntada sobre si es plan-
tegen enderrocar els blocs, Ma-

rín va dir que no descarten res,
tot i que desitja que “tant de bo”
no s’hagi de recórrer a una solu-
ció tan “dràstica”, i va afegir que
s’ha d’estudiar “profundament”
la situació urbanística dels blocs.

De moment, el programa ha
començat amb activitats de lleu-
re per a infants i joves dels blocs.
La situació en aquesta zona,
però, no millora. Dissabte dia 8,
els Mossos hi van detenir cinc
persones relacionades amb una
baralla amb matxets. La policia
investiga els fets i si alguns dels
arrestats duia armes de foc. 

La Generalitat podria
sancionar el rector de Sanfeliu
POLÈMICA4La Generalitat ha
obert un expedient sancionador
contra el polèmic mossèn de la
parròquia de la Immaculada de
Sanfeliu, Custodio Ballester, per
les proclames en contra de l’ho-
mosexualitat que va proferir du-
rant una missa. 

Ballester va assegurar que
l’homosexualitat és un “pecat
gravíssim” i ara el Govern vol es-
tudiar si això és mereixedor de
sanció, tal com demanen col·lec-

tius com l’Observatori contra
l’Homofòbia. Ballester, en una en-
trevista a Nació Digital, diu que si
el poder polític pot expedientar un
capellà, s’entrarà en una dinàmica
de “persecució estalinista”. 

Sigui com sigui, l’arquebis-
bat sembla estar perdent la pa-
ciència amb Ballester. Efe va
avançar que el mossèn podria
perdre la seva parròquia, tot i que
fonts de la prelatura ni confirmen
ni desmenteixen la informació.

Justícia | La Plataforma Pedro Álvarez protesta al Ple
En una sessió plenària molt intensa, la Plataforma Pedro Álvarez va denunciar que se sent “maltractada” per
l’Ajuntament, ja que considera que no va rebre suficient suport en la celebració de l’acte públic del passat dia

10 de juny a la Florida en record del jove assassinat. Membres de la plataforma, encapçalats pel pare de Pedro,
van desplegar una pancarta a la sala on es llegia: “On són els compromisos amb la plataforma Pedro Álvarez?”.

Reunió a tres bandes entre Ajuntament, Govern i Foment. Foto: Ajuntament
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AGENDA NACIONAL4Ni a favor
ni en contra. Aquest va ser el re-
sultat de la votació d’una moció
presentada pel PP que rebutja
“l’antidemocràtic” referèndum
sobre el futur polític de Cata-
lunya anunciat pel Govern per a
l’1 d’octubre. Va tenir lloc el
passat Ple de juny, després que
el PSC no trenqués l’empat a set
entre contraris i partidaris de la
proposta dels populars. 

Per una banda, el PP i Ciu-
tadans –els quals sumen set re-
gidors al Ple– van votar a favor
de la moció, mentre que Can-
viem, ERC, PDeCAT i la
CUP –els quals també en sumen
set– van mostrar-hi el seu re-
buig. La decisió final, per tant,
quedava en mans del PSC, que
va optar per abstenir-se. Una de-
cisió que, segons va argumentar
a la sessió el tinent d’alcalde  so-
cialista Francesc J. Belver, va ser
presa per “demostrar que tot
això no va enlloc”, en referència
a la convocatòria unilateral de
referèndum per part de la Ge-
neralitat i la reacció immobilis-
ta i hostil per part de l’Estat.

La secretària municipal, en
comprovar que hi havia un em-
pat, va demanar tornar a votar,
però cap partit va canviar el seu
sentit del vot. “L’alcaldessa no
modifica el seu vot”, va afirmar
Marín, la qual va afegir que la mo-
ció quedava “als llimbs”, ja que “ni
s’ha aprovat ni s’ha rebutjat”. 

Una situació extraordinària,
i més tenint en compte que el
procés sobiranista aixeca pas-
sions –tant a favor com en con-
tra– als plens de tot Catalunya.
De tota manera, la sessió no va
quedar exempta de debat entre
les formacions favorables perquè
els catalans votin l’1 d’octubre i
les que no. “El referèndum no se

celebrarà, han generat un con-
flicte entre els catalans”, va et-
zibar el portaveu popular, Javier
Martín, als partits independen-
tistes. Per la seva banda, el por-
taveu d’ERC, Antoni Garcia, va
remarcar el suport que té la ce-
lebració d’un referèndum entre
els catalans –de més del 80%, va
recordar– i va instar Marín a es-
tar “al costat de les urnes” per-
què els ciutadans “puguin votar
amb llibertat”. 

Belver, però, va deixar clara
la postura dels socialistes ribe-
rencs assegurant que no donaran
suport a “un referèndum d’a-
questes característiques” i que
“protegiran els funcionaris”. 

El Ple no es mulla sobre 
el referèndum: ni sí ni no

» El PSC s’absté i no desfà l’empat a set entre detractors i favorables
» Belver: “Ens abstenim per demostrar que això no porta enlloc”

Centenars de persones
donen suport a Borràs i Simó
POLÍTICA4La plaça de l’Ajun-
tament va ser el lloc escollit per
escenificar el suport a les dues
hospitalenques querellades per
licitar les urnes per celebrar el re-
ferèndum –en el cas de la con-
sellera Meritxell Borràs– i per
permetre debatre i votar reso-
lucions sobre la consulta al Par-
lament –això pel que fa a la se-
cretària primera de la Mesa del
Parlament, Anna Simó–. 

L’acte es va celebrar el 3 de
juliol i va estar organitzat per
l’Assemblea Nacional Catalana
(ANC) i Òmnium Cultural. Hi
van assistir unes 300 persones,
entre les quals, a més de Borràs
i Simó, hi havia la consellera de
Presidència, Neus Munté, i di-
versos representants polítics lo-
cals, com ara el portaveu del
PDeCAT, Jordi Monrós; el cap

de files d’ERC, Antoni Garcia, i
les regidores de Canviem Ana
González i Julia Carballeira. 

Borràs va mostrar el seu
“compromís absolut” per tal de
tirar endavant el referèndum
“sense fer cap pas enrere”. Simó,
per la seva banda, va afirmar que
l’1 d’octubre es votarà “vulgui o
no la majoria d’aquest Ajunta-
ment”, en referència als socia-
listes, majoria al Ple municipal,
que ja han dit que no donaran
suport a un referèndum d’a-
questes característiques.

Qui va criticar l’acte va ser el
portaveu del PP, Javier Martín,
que va assegurar que l’alcaldes-
sa Marín “segueix fent picades
d’ull al procés independentista”,
ja que considera “incomprensi-
ble” que el govern hagi cedit la
plaça de l’Ajuntament. 

POLÈMICA4El personal dels
Serveis Socials de l’Ajuntament
està en peu de guerra. Denuncien
que estan “impedits” per exercir
la seva funció, ja que consideren
que el servei està desbordat. 

El passat dia 21 van prota-
gonitzar una protesta pels ca-
rrers del barri del Centre, men-
tre que el dia 27 van irrompre a
la Sala de Plens, on s’estava ce-
lebrant la sessió del mes de juny,
per reclamar més recursos per
atendre els usuaris del servei i
per exigir millores en les seves
condicions laborals. 

En un comunicat, el col·lectiu
denuncia que el servei públic que
ofereixen “s’ha convertit en un
simple expenedor de recursos
per cobrir insatisfactòriament les
necessitats bàsiques de la ciuta-
dania”. Lamenten que els treba-
lladors i treballadores es veuen
“relegats a la mera funció de con-
tenció”, cosa que genera “frus-
tració”. Per tot plegat, reclamen
una disminució de les càrregues
de feina, garantir un temps de
qualitat per dedicar al ciutadà, mi-
llorar els equipaments i superar la
discriminació salarial entre homes

i dones. En declaracions a diver-
sos mitjans, el regidor de Benes-
tar Social, Jesús Husillos, ha dit
que el consistori “té un conjunt de
mesures que han de donar res-
posta a bona part de les reivindi-
cacions” i que estan a l’espera que
la Generalitat signi el contracte-
programa dels Serveis Socials. 

Un servei que ha de respondre
a problemàtiques com la de la fa-
mília del Juan Carlos i la Regina,
que van reclamar el dia 7 a les por-
tes del consistori una solució des-
prés d’haver estat desnonats. Ell
és discapacitat a causa d’un ictus.

L’acte va tenir lloc davant de l’edifici de l’Ajuntament. Foto: ANC Dones

Serveis Socials, en peu de guerra

Protesta del col·lectiu a la plaça de l’Ajuntament. Foto: CCOO Aj. l’Hospitalet
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Viatjar 1.100 quilòmetres fins a
Barcelona per buscar un futur mi-
llor, muntar una escola i anar crei-
xent fins a arribar al mig segle
sent un referent al barri. Aques-
ta és, en resum, la història del
Col·legi Santa Marta i dels seus
fundadors, que van celebrar el 20
de juny el 50è aniversari del cen-
tre amb una festa a la Farga. Un
breu apunt històric, però, que no
faria justícia a una tasca titànica
que, com molts altres centres
educatius de la ciutat que van néi-
xer aleshores, va ajudar a con-
formar l’Hospitalet tal com el
coneixem avui dia. 

Aquesta és la història d’un
jove matrimoni gallec, Sira Soto
i Argimiro Canosa, que va haver
de marxar del seu poble a mitjans
dels anys 60 per buscar noves ex-
pectatives a Catalunya, un terri-

tori que tenien a 1.100 quilòme-
tres i a un trajecte en tren –amb
el famós Shangai– que més que
un viatge era una aventura. A Bar-
celona van entrar a viure en un pis
de protecció oficial i ella va co-
mençar a treballar de mestra. 

Però va ser l’any 1967 que el
matrimoni, després d’haver-hi
donat mil voltes, es va tirar a la
piscina i va decidir obrir una es-
cola al passatge de Can Xerricó, la
qual van batejar amb Santa Mar-
ta, la patrona del seu poble natal,
Ortigueira. Era el començament
d’un centre que anys més tard
passaria a la seva actual ubicació,
al carrer de la Casa Nova. 

Aquell primer curs va arren-
car amb 20 alumnes i una pro-
fessora que se’n feia càrrec, la Nú-
ria. Però l’avinentesa social d’a-
leshores va fer que al final d’aquell
curs la xifra d’alumnes es tripli-
qués. “El col·legi era una neces-
sitat per al barri”, explica l’actual
directora del centre, Carmen
García. I és que aquest centre i

molts altres ajudaven a respondre
a les necessitats d’una ciutat que
havia crescut exponencialment
arran de l’allau migratòria dels
anys 50 i 60 i a la qual li faltaven
equipaments bàsics. 

Des d’aquell moment, i fins
ben entrats els 90, doña Siraaga-
faria les regnes de l’escola. Durant
els anys posteriors, noms com Pi-
lar Martínez, León Patiño –que va

participar en la festa dels 50
anys–, Mari Carmen Delgado,
Manuel Encalado, Pedro Urta-
sun, Francisco Tartaj, Antonia
Bayona o Balbina Grau –enca-
rregada dels alumnes de tres
anys i una de les primeres pro-
fessores a fer la immersió lin-
güística–, entre molts altres, van
desfilar per les vides de centenars
d’infants i les seves famílies. 

Una història que els escolars
d’avui dia –molts d’ells fills d’e-
xalumnes– van repassar a la Far-
ga amb l’ajuda d’una improvisa-
da màquina del temps. Organit-
zada per l’escola i l’AMPA, la
festa va aplegar més de 600 per-
sones, entre pares i alumnes, i va
rebre la visita de l’alcaldessa,
Núria Marín, i del regidor d’E-
ducació, Jaume Graells.

Testimoni d’una època
» El Col·legi Santa Marta celebra el 50è aniversari amb una festa a la Farga amb més de 600 persones

» Els escolars recorden la història d’un centre que va ser fundat per dos gallecs l’any 1967

La graduació va fer una repassada a la història de l’escola. Foto: Santa Marta

Comiat | El Salamandra diu adéu amb una festa
La sala 2 del Salamandra va tancar per sempre després de celebrar una festa
de comiat el passat dissabte dia 1. Els propietaris de la sala van mostrar a les

xarxes socials el seu agraïment pel suport rebut, fet que els porta a pensar 
que el Salamandra “és molt més que quatre parets”.  

Francisco J. Rodríguez
CENTRE
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Pas endavant per a la nova
residència universitària

EQUIPAMENTS4El Ple ha donat
inicialment llum verda per a la
creació de la futura residència
universitària de Bellvitge. 

L’any 2014, l’Ajuntament i la
Universitat de Barcelona van
signar un conveni de col·labo-
ració per impulsar la construc-
ció, gestió i explotació d’aques-
ta residència pública davant de
l’Hospital de Bellvitge. Això
comporta canviar la qualificació

de sòl, que passa d’equipament
esportiu a docent, tramitació
aprovada al Ple. 

Aquest nou equipament am-
pliarà els serveis que es presten
i afavorirà la internacionalitza-
ció del Campus d’Excel·lència,
que compta actualment amb
uns 4.000 alumnes. La resi-
dència disposarà d’unes 200
places residencials per a estu-
diants de diferents estudis.

Entra en funcionament 
el nou CAP Gornal

SALUT4Després d’anys d’espe-
ra i reivindicacions, finalment el
barri del Gornal ja pot gaudir del
nou Centre d’Atenció Primària,
que prestarà serveis de salut als
8.259 habitants –segons el re-
gistre central d’assegurats del
2017– que formen part de l’Àrea
Bàsica de Salut de la zona. 

Un dels trets més destacats
del nou centre rau en l’important
guany d’espais, ja que els veïns
del barri del Gornal passen dels

408 metres quadrats de l’antic
CAP a disposar d’un centre amb
1.931. El pressupost del CAP ha
estat de  més de 3 milions. 

ELS SERVEIS QUE DONARÀ
Al nou centre sanitari es presta
atenció de medicina de família,
infermeria, pediatria, treball
social, activitats preventives,
atenció i seguiment de les ma-
lalties agudes i cròniques, i
atenció domiciliària.

URBANISME4El Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya
ha admès a tràmit el recurs con-
tra l’aprovació definitiva del Pla
Director Urbanístic Granvia-
Llobregat, que van presentar les
seccions locals d’Esquerra Re-
publicana i de la CUP. D’aques-
ta manera, l’Ajuntament haurà
de lliurar l’expedient adminis-
tratiu del projecte, fet que podria
suposar el seu fre temporal. Els
grups impulsors del recurs s’han
felicitat per la notícia, ja que
consideren que el projecte d’ur-
banització dels voltants de
l’hospital de Bellvitge s’ha fet
“sense diàleg ni consens i sense
escoltar ni comptar amb el te-
rritori i les entitats ciutadanes”. 

A través d’un comunicat, els
grups assenyalen que el recurs
contenciós que han presentat
pretén “preservar la totalitat
dels terrenys de Cal Trabal, la da-
rrera zona agrícola de l'Hospi-
talet, i incorporar aquest espai al
Parc Agrari del Baix Llobregat”.

Per altra banda, el grup de
Canviem també va anunciar el

28 de juny la presentació d’un re-
curs judicial contra el projecte
urbanístic. El partit està iniciant
els tràmits per interposar un
contenciós administratiu, ja que
considera que el pla no compta
amb consens al municipi.

EL PLE MÉS CALENT
L’admissió a tràmit del recurs ha
estat la cirereta del pastís d’un
seguit d’accions de protesta con-

tra aquest pla urbanístic. En el
darrer Ple municipal, una pro-
testa de diversos col·lectius, en-
tre els quals el de No Més Blocs,
va obligar a aturar la sessió du-
rant 15 minuts. El col·lectiu va re-
alitzar prèviament una decla-
ració conjunta a la  Plaça de l’A-
juntament amb una vintena
d'entitats de la ciutat amb l'ob-
jectiu de mostrar el seu rebuig al
pla urbanístic del PDU.

La protesta contra el PDU va obligar a aturar el Ple. Foto: No Més Blocs

El Pla de la Gran Via arriba als
tribunals i podria encallar-se

Bellvitge/Gornal Successos | Detinguts els lladres que feien explotar caixers
Els Mossos han detingut quatre homes acusats de cometre diversos robatoris fent 

explotar caixers automàtics amb substàncies inflamables. La policia els seguia la 
pista darrerament, des que van robar de matinada en una entitat bancària de la 

rambla Marina de Bellvitge, fet que va ser molt comentat al barri.
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Santa Eulàlia

URBANISME4Finalment la pla-
ça de Sant Jordi serà objecte d’u-
na actuació integral de remode-
lació durant els pròxims tres
mesos, amb l’execució del pro-
jecte d’urbanització d’aquest es-
pai central dels Blocs Ciutat
Comtal, on tradicionalment s’hi
celebra la Festa Major de barri. 

El projecte té un pressupost
de 225.000 euros. Fa temps que
part del paviment, l’enllumenat
i el mobiliari de la zona presen-

ten un aspecte deteriorat. El
projecte ampliarà la plaça a tota
la superfície interior entre els
quatre blocs d’edificis, que es-
devindrà una zona de prioritat
invertida. Diferents tipus de pa-
viments marcaran els espais de
vianants, de vehicles i d’estada
central, que estarà protegit de la
circulació per mitjà de pilones.
Es mantindrà la zona d’aparca-
ment en línia, de dos metres
d’ample, al llarg de tota la via.

CIVISME4Un sistema innova-
dor pot evitar que la imatge de
voreres, fanals i parets d’edificis
plens d’orina de gossos es repe-
teixi. L’Ajuntament ha instal·lat
al costat de l’àrea d’esbarjo de
gossos de la plaça de Puig i Gai-
ralt, com a prova pilot, un espai
per a les miccions de les mas-
cotes que premia les que en fan
un bon ús. Aquest urinari en for-
ma de tòtem, que s’anomena e-
can, té l’objectiu d’ensinistrar els
gossos, i és autònom, autoren-
table, desinfectant i ecològic.
L’aparell té un dispensador au-
tomàtic de llaminadures per a
les mascotes que s’activa quan
l’animal orina al lloc correcte,
amb l’objectiu de crear-li l’hàbit
de fer la micció en aquest espai.

L’e-can incorpora un sistema
informàtic que gestiona el fun-
cionament de l’equip, la neteja
i la càrrega de bateries i enre-
gistra l’ús que se’n fa. Funciona
amb una placa fotovoltaica que

activa el sistema dispensador de
galetes i permet netejar la base
automàticament. A més, a l’in-
terior utilitza material biode-
gradable per recollir els orins
que, un cop acumulat, pot con-
vertir-se en pellets, combustible
per als sistemes de calefacció de
biomassa.

Els promotors d’aquest mo-
del innovador assenyalen que,
amb l’e-can, els gossos s’acos-

tumen a orinar en aquest espai
i s’evita que ho facin en llocs com
les façanes dels edificis o el mo-
biliari urbà, de tal manera que
ajuda a mantenir neta la ciutat
i fomenta les actituds cíviques
per part dels propietaris de les
mascotes.

El consistori farà seguiment
del funcionament de l’aparell i,
si els resultats són positius, l’es-
tendrà a altres punts.

L’e-can premia als gossos que orinin a sobre. Foto: Ajuntament

Un aparell premiarà els 
gossos que hi orinin a sobre

Comencen les esperades
obres a la plaça Sant Jordi

ESPAI PÚBLIC4Els serveis de
neteja intensiva han arribat al
barri de Santa Eulàlia. Diversos
carrers del barri han estat objecte
d’una actuació integral de nete-
ja viària, que porta el nom de Net
i polit, i s’han realitzat a altres
punts de la ciutat. Amb aquesta
actuació intensiva es netegen a
fons la calçada i les voreres i s’e-
liminen els grafits del mobiliari
urbà i de les façanes dels im-
mobles que ho hagin autoritzat. 

Aquesta actuació integral de
neteja viària s’ha realitzat a l’a-
vinguda del Metro i als accessos
al pont de la Torrassa, al tram
del carrer de Santa Eulàlia com-
près entre els carrers del Comerç
i de Jacint Verdaguer, a les pla-
ces dels Avis i de Pius XII i a la
zona de vianants al voltant del
Mercat de Santa Eulàlia –als ca-
rrers de Josep Anselm Clavé i de
Pareto–.

L’acció s’acompanya de peti-
tes actuacions urbanístiques de
reparació de voreres, mobiliari
urbà, senyalització i enllumenat

als vials objecte de la intervenció.
Durant les nits, quan el trànsit
tant de cotxes com de vianants
disminueix, és quan es netegen
els carrers i contenidors.

El consistori realitza periò-
dicament aquestes accions per
preservar l’espai públic. A finals

d’any l’Ajuntament va iniciar
l’acció Net i polit a l’avinguda de
Severo Ochoa i els carrers dels
voltants, al barri de Pubilla Ca-
ses, i el passat mes de febrer es
va fer a la ronda de la Torrassa,
després de la renovació de l’as-
falt del carrer.

De matinada es netegen els carrers i els contenidors. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament neteja a fons els
voltants del mercat i el metro

Successos | Un incendi a l’edifici Freixas atura el barri
Els veïns de Santa Eulàlia van estar-se una estona mirant al cel al costat de l’edifici 
Freixas, que allotja diverses indústries i empreses artístiques. Un incendi en una 
cabina d’envernissar va provocar una gran columna de fum negre, que s’escapava 
per una finestra del quart pis. Els bombers van poder sufocar l’incendi sense problemes.

Art | El TPK ensenya totes les cartes al Tecla Sala
Fotografia, instal·lacions, pintura, dibuix, gravat, performances i escultura... Al voltant
de 130 obres de més d'un centenar d'artistes integren l'exposició que el TPK ha inaugu-

rat al Centre d'Art Tecla Sala. In absentia forma part de la sèrie del Solstici, la mostra
que el TPK organitza des de 1989. L’exposició ret homenatge a la història de l’art.

Deu nous agents cívics 
per millorar la convivència

COMUNITAT4L’Ajuntament ha
contractat 10 persones per tal de
reforçar la plantilla d’agents cí-
vics aquest estiu, segons ha in-
format a través d’un comunicat. 

L’objectiu és detectar possi-
bles conflictes o incompliments
de l'Ordenança del civisme i la
convivència, i els agents cívics
tindran capacitat d’advertir so-
bre les seves conseqüències i
oferir alternatives correctes, vet-
llar pel bon ús dels parcs i places
i col·laborar amb els agents de la
Guàrdia Urbana, que són els

responsables de sancionar en
cas d’incompliment de la nor-
mativa. Els agents cívics s’enca-
rreguen de recollir i traslladar a
l’Ajuntament consultes i sugge-
riments ciutadans en l'àmbit del
civisme i la convivència, i de
participar en tasques de caràcter
preventiu, educatives i de pro-
moció d'actituds cíviques. Els
agents es desplacen a peu, per
parelles, en itineraris que abas-
ten els sis districtes i que inci-
deixen en els parcs i jardins, les
places i els equipaments.  
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Pubilla Cases

Els “paisatges interiors” de 
la llibertat sexual, a La Bòbila
IGUALTAT4En un dels estius
més reivindicatius per la igual-
tat entre persones i contra l’ho-
mofòbia, La Bòbila ha volgut
posar-hi el seu granet de sorra.
En concret, ha inaugurat l’ex-
posició Paisatges interiors de
l’artista Pedro Martín. 

A través de pintures carre-
gades de colors, textures i les for-
mes rodones com si fossin ulls de
bou, l’artista convida a deixar
anar la imaginació i atribuir
sentiments existencials en cada
una de les seves creacions. Se-
gons l’organització de la mostra,

en observar aquestes obres, ca-
dascú aporta les seves pròpies vi-
vències, la forma de percepció
personal, les emocions indivi-
duals, contradiccions i senti-
ments, creant així els seus pro-
pis paisatges interiors.

Pedro Martin ha estat veí
del barri de Bellvitge amb una
clara implicació en moviments
socials i LGTB de la nostra ciu-
tat.  Estudia Belles Arts, i ac-
tualment desenvolupa la seva
tasca professional com a tre-
ballador social, alhora amb la
pràctica artística.

Medi ambient | Enganxines contra el mal ús de les papereres
L’Ajuntament ha iniciat un seguit d’actuacions per conscienciar la ciutadania contra el mal ús 

de les papereres. Hi ha enganxat uns vinils en els quals es pot llegir “No sóc un contenidor”, per 
tal de fer palès que en aquella paperera es llencen residus que no hi corresponen. L’Ajuntament 

assenyala que no fer-ne un bon ús pot comportar sancions de fins a 750 euros en cas de reincidir. 

LITERATURA4Es posa en mar-
xa un dels certàmens literaris
amb més caràcter de Catalunya.
Arriba la nova edició del premi
de novel·la negra L’H Confi-
dencial, que organitzen la bi-
blioteca La Bòbila i Roca Edi-
torial. Els originals es poden
presentar fins al 3 de setembre
a la seu de l'editorial, i el guar-
dó està dotat amb 12.000 euros.
Al premi s’hi poden presentar
escriptors i escriptores de qual-
sevol nacionalitat, procedència
o lloc de residència, amb obres
originals i inèdites en català o
castellà. Les obres no poden te-
nir els drets d'autoria compro-
mesos ni haver rebut cap premi
amb anterioritat. El jurat eme-
trà el veredicte el mes de gener
de 2018, quan es farà públic el
nom de la persona guanyadora. 

Les obres que es presentin
han de tenir entre 200 i 300 pà-
gines, signades amb pseudò-
nim i amb una plica a part amb
la identificació de l’autor o l’au-
tora. L’obra que resulti guanya-
dors es publicarà a la col·lecció

Roca Criminal i es presentarà en
un acte públic que tindrà lloc a
la Biblioteca la Bòbila durant el
segon trimestre de 2018. 

El jurat del premi el presidi-
rà el regidor de Cultura de l’A-
juntament, i en formaran part la
cap de Biblioteques de L’H, un
representant de Roca Editorial,
el director de la Biblioteca la Bò-

bila i dos lectors apassionats
per la novel·la negra seleccionats
per la Biblioteca, pionera a Es-
panya en la formació i en el
manteniment d’un fons especial
de gènere negre i policíac, i pro-
motora del guardó. El bolivià
Gonzalo Lema va ser el guanya-
dor de l’última edició amb Que
te vaya como te mereces.

Gonzalo Lema (dreta), l’últim guanyador del concurs. Foto: Arxiu

Els crims i el misteri se citen 
al premi L’H Confidencial
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La majoria de carrers 
tindran vial per a ciclistes

MOBILITAT4El 80% dels ca-
rrers i avingudes de la ciutat
comptaran amb un vial adaptat
per anar amb bicicleta. Així ho
ha informat l’ajuntament, que
adaptarà el model de carrer com
el de Rafael Campalans a la res-
ta de la ciutat. Aquestes vies
pedelables “30” són carrers de
convivència amb limitació de
velocitat a 30 km/h, per tal que
les bicicletes puguin circular per

la calçada compartint l’espai
amb la resta de vehicles. 

Aquestes vies compten amb
una senyalització vertical espe-
cífica, i també estan marcades a
la calçada per tal d'advertir els
conductors de la necessitat de
conviure i respectar les bicicle-
tes. Altres vies que formen part
de la primera fase són els carrers
Barcelona, Llevant i Pedraforca,
i l’avinguda Europa i Miraflores.

Un trencaclosques gegant,
símbol de cohesió al barri

COMUNITAT4Uns 300 veïns
han participat en diverses acti-
vitats durant la cloenda del pro-
jecte sociocomunitari ICI, que
impulsa l’Obra Social de La Cai-
xa i l’Ajuntament. 

Entre les activitats, els parti-
cipants han construït un tren-
caclosques gegant amb fotogra-
fies de les accions realitzades du-
rant l’any. També hi han creat
conjuntament una peça musical
i hi ha hagut un espectacle de circ

de carrer. Els objectius del Pro-
jecte ICI impliquen millorar les
condicions de vida al barri, ca-
pacitar els veïns i veïnes per
afrontar de manera autònoma
els reptes de la convivència i pre-
venir situacions de conflictivitat. 

Així mateix, sota aquest marc
de treball, es programa l’Escola
Oberta d’Estiu la qual, a través de
propostes culturals i d’activitat fí-
sica, es vol sensibilitzar sobre la
salut individual i col·lectiva.

URBANISME4Compte enrere
per a la peatonalització de part
del carrer Progrés, una obra
que es va començar a executar el
passat mes d’octubre amb un
pressupost d’1,1 milions d’euros,
i que té com a objectiu crear una
àmplia zona de vianants al cen-
tre del barri de Collblanc i, al-
hora, potenciar l’eix comercial
que uneix la plaça Espanyola
amb el mercat del barri. L’A-
juntament ha informat que la
darrera fase dels treballs ja es-
tan en marxa, en la qual les
obres afecten la zona del Mercat
de Collblanc, entre els carrers de
Pujós i d'Occident. Mentre du-
rin les obres, aquest tram es
mantindrà tallat al trànsit i no-
més es permetrà l'accés al pàr-
quing de la plaça del Mercat de
Collblanc, amb l'entrada i sorti-
da limitada per una sola rampa.

Tot i que la reforma de la via
és molt ben rebuda per veïns i
comerciants, també té un punt
de polèmica. Per tal de garantir
la nova funcionalitat del carrer
com a espai de vianants, s'hi ins-

tal·larà un sistema de control
d'accessos de vehicles per lectu-
ra de matrícules. Els veïns que
hagin d'accedir al carrer, així
com aquelles persones que en
justifiquin la necessitat, tindran
autorització per fer-ho. Els ve-
hicles que hagin d'efectuar la cà-
rrega i descàrrega tindran accés
en un horari limitat i pel temps

estrictament necessari per rea-
litzar aquest tipus d'operacions. 

En altres punts de la ciutat,
com és el cas de Santa Eulàlia,
els veïns i comerciants han or-
ganitzat fins i tot recollida de
signatures per tal de forçar que
el consistori no tiri endavant
amb el projecte de control d’ac-
cés amb càmeres.

La peatonalització cambiarà d’aspecte el carrer. Foto: (@ToniPeraba)

Recta final per convertir Progrés
en un carrer per a vianants

Incivisme | Denuncien una brutal agressió a un gos
Una veïna ha denunciat una agressió a un gos que passejava pel Parc de la Torrassa, 

fet que li ha causat greus ferides. Segons la denúncia, feta a través de la pàgina de 
Facebook ‘Voz animal L’Hospitalet’, un grup de joves van colpejar el gos fins a aixafar-li

la columna, fet que l’ha deixat sense mobilitat a les potes posteriors i altres ferides greus.
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Un informe decidirà sobre 
les obres a Leonardo da Vinci
POLÈMICA4Les obres de reur-
banització al carrer Leonardo da
Vinci resten a l’espera d’un in-
forme de la secretaria municipal
per saber si es pot reformular el
projecte, encara que ja s’hagi ad-
judicat. La decisió la va anunciar
l’alcaldessa, Núria Marín, durant
el Ple del juny, després que l’o-
posició en bloc votés a favor
d’incloure zones de càrrega i
descàrrega en aquest carrer. 

El PSC i els regidors no ads-
crits es van quedar sols i, atès el
resultat de la votació, l’alcal-
dessa va haver d’encarregar un
informe que determinarà si és
possible reformular el projecte
per incloure la càrrega i descà-
rrega que reclamen els empre-
saris i comerciants del carrer.

Des de fa un mes es queixen
que el projecte de millora d’a-

quest vial pot significar una fre-
nada a l’activitat comercial d’a-
quella zona. Diversos partits de
l’oposició ja van denunciar el
mes passat la situació i vénen des
d’aleshores reclamant al govern
municipal que escolti les em-
preses i no només els veïns. I és
que molts dels residents a la
zona no volen que s’aturin les
obres de millora.

Per contra, les 15 petites em-
preses que rebutgen el projecte
d’obres han enviat una carta a
l’alcaldessa denunciat el que
consideren un greuge. Criti-
quen “manca de transparèn-
cia” en tot el procés i veuen
viable incorporar les zones de
càrrega i descàrrega que recla-
men, les quals consideren “ne-
cessàries” perquè els seus ne-
gocis no perillin.

Sant Josep | Campanya de bones pràctiques comercials
Entre el 26 i el 28 de juny, diverses botigues de Sant Josep van acollir una campanya de bones 

pràctiques comercials. L’objectiu de la mateixa era informar els comerciants sobre els aspectes més
destacats pel que fa a l’atenció a les persones, com ara els preus, els fulls de reclamació o la informació
als clients. La campanya es va fer a través de l’Oficina Municipal d’Informació al Consumidor (OMIC).

MERCATS4El Ple de juny va
donar llum verda a la millora de
la senyalització del Mercat To-
rrent Gornal. Així ho va dema-
nar la CUP en una moció que va
tirar endavant i que pretén fer
més visible aquest equipament
comercial. En l’exposició de mo-
tius, el portaveu cupaire, Khris-
tian Giménez, va criticar que el
mercat estava “abandonat” i que
no comptava amb el suport del
govern municipal. “La impressió
dels paradistes és que el consis-
tori està deixant morir la ins-
tal·lació”, va denunciar Giménez.

El portaveu també va reco-
nèixer que amb aquesta mesura
no n’hi hauria prou per ajudar el
mercat, tot i que va argumentar
que es tracta d’un primer pas.
“Instem el consistori a parlar
amb els paradistes sobre els
reptes del mercat”, va reclamar
Giménez al Ple. 

Qui va coincidir en això amb
el portaveu de la CUP va ser
Francisco Javier Martín, del
PP, que va anar més enllà. “El
mercat necessita una remode-

lació molt més profunda”, va as-
segurar durant la sessió.

Tornant a Giménez, el re-
presentant cupaire va fer una
defensa encesa dels mercats
municipals, explicant que són
“espais comunitaris de referèn-
cia” que col·laboren en la “so-
cialització veïnal”. És per tot
plegat que va considerar que cal

fomentar aquests espais com a
“mecanismes de construcció de
comunitat dins del barri”.

El Mercat Torrent Gornal
està ubicat a la Florida i va ser
construït entre els anys 1967 i
1968, sent inaugurat oficial-
ment el novembre del 1969. El
1996 es va reformar els exteriors
i el 2003 parts de l’interior. 

El mercat va ser inaugurat el 1969. Foto: Google Maps

Milloraran la senyalització 
del Mercat Torrent Gornal
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4La Diputació de Barcelona ha
portat a terme l’innovador ‘Estudi
de reputació online de les platges
de la demarcació de Barcelona
2016’, el qual reflecteix, amb un ín-
dex de 8,47 sobre 10, l’elevada sa-
tisfacció respecte de “l’experiència
platja”. Això vol dir que els usuaris
de la xarxa han posat un notable
alt a les platges dels municipis del
litoral barceloní, que com cada any
reben el suport de la Diputació de
Barcelona per garantir-ne la se-
guretat i la salubritat. 

Aquest any 2017 la corporació
hi ha destinat 830.000 euros en el
marc de la campanya “Cuida les
platges i Cuida’t tu”, que promou
l’ús responsable de les platges, as-
segurant-ne la correcta vigilància
i la neteja adequada i, per altra
banda, conscienciant-ne els usua-
ris a través de recomanacions
bàsiques per gaudir de les platges
de manera sostenible.

Amb tot, la bona valoració de
les platges, segons aquest estu-
di del Laboratori de Turisme de
la Diputació –elaborat dins de l’à-

rea d’innovació en intel·ligència
turística per a la millora de la
competitivitat de les destina-
cions de la costa i que es basa en
el big data–, és una constant en
gran part del territori i és una re-

alitat tant entre els turistes es-
trangers com entre els visitants
locals. Per altra banda, la pun-
tuació emesa pels turistes de la
resta de l’Estat –molt especial-
ment a la ciutat de Barcelona– és
menys elevada, tot i que també
és positiva. 

Per realitzar aquest estudi
s’han analitzat més 270.000 con-

tinguts generats pels turistes i vi-
sitants, en relació a més de 120
platges de 26 destinacions, els
quals han estat compartits pels
usuaris en plataformes de refe-
rència a internet, tant a les xarxes
socials genèriques com en altres
d’especialitzades.

La reputació de les platges
de la Destinació Barcelona està
molt distribuïda entre les dife-
rents plataformes online que s’han
analitzat, cosa que és interessant
per multiplicar les opcions de
captació de nous visitants, però
que, alhora, és també el principal
desafiament per als gestors de les
destinacions que vulguin portar a
terme un seguiment de la seva
imatge a internet.

PLATGES TRANQUIL·LES
Des d'un punt de vista qualitatiu,
en general les platges de l’en-
torn de Barcelona són valorades
en termes de tranquil·litat i de
qualitat de la sorra i de l’aigua. Una
bona destinació per renovar-se i
afrontar l’any amb energia.

Unes platges de primera
» Les platges de la demarcació de Barcelona comencen la temporada amb un 8,4 de valoració

» La Diputació aporta 840.000 euros per garantir la seguretat i la salubritat de les zones de bany

4Els 830.000 euros que Salut
Pública de la Diputació ha desti-
nat als municipis costaners de la
demarcació –excepte Barcelona–
serveixen per garantir-hi el servei
de salvament i socorrisme –amb
l’objectiu de prevenir accidents
tant a la sorra com a l’aigua–. A
més, també ajuden a finançar el
lloguer i el manteniment del ma-
terial sanitari i de vigilància, sal-
vament i socorrisme, i les cam-
panyes d'educació i informació re-
lacionades amb la protecció i la
promoció de la salut a les platges. 

En aquest sentit, la Diputació fa-
cilita retolació i banderoles per a la

identificació dels llocs de socors i
para-sols; polseres per identificar els
infants i facilitar la seva trobada en
cas de pèrdua i cartells informatius
de l’estat de la mar i de la radiació
ultraviolada per als usuaris.

També ofereix material de sen-
sibilització sobre l’ús responsable
d’aquests espais, com ara el des-
plegable amb informació sobre
mesures de protecció solar, de
bany segur i de tractament per pi-
cada de medusa i el conte Els pi-
rates de la platja, que permet que
els infants coneguin, de manera lú-
dica, els riscos que hi ha a la plat-
ja i els aprenguin a minimitzar.

Suport ampli als municipis

La Diputació aposta
pel big data per una
millor competitivitat 

de les platges

Serveis

@diba

La Diputació dedica 830.000 euros a garantir la qualitat i la seguretat de les platges. Fotos: Josep Cano i Gonzalo Sanguinetti/ Diputació de Barcelona
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Quines sensacions t’ha dei-
xat la victòria a l’Euro-
basket, ara que ja han

passat unes setmanes des de la fi-
nal de Praga?
Penso que el que hem fet és una ani-
malada. L’últim equip que va acon-
seguir una cosa semblant al que
hem fet nosaltres –guanyar dos
ors i un bronze en tres campionats
seguits– va ser l’URSS, un país que
ja no existeix. A això cal afegir-hi les
plates del Mundial i dels Jocs Olím-
pics. Estem fent història i crec que ara
mateix no en som conscients. 

És la millor generació de jugado-
res que has entrenat mai?
Sí, amb els resultats a la mà no en
tinc cap dubte. Hi ha hagut altres
generacions amb grans jugadores
i bons resultats, però que tota una
tingui les qualitats físiques, tècni-
ques, el sacrifici per l’equip, el com-
promís sense egos i amb humilitat...
Aquesta suma és la clau de l’èxit.
Guanyar és difícil, però tornar a
guanyar encara ho és més. Que l’è-

xit no et pugi al cap. Hem aconse-
guit que jugadores que són molt
importants en els seus equips d’Eu-
rolliga es posin al servei de l’equip,
i repetir això serà molt difícil.

Fa uns dies, en una entrevista,
deies que l’esport a Espanya té un
problema, que és el futbol. A
què et referies? Té solució?
No volia generar polèmica, però
considero que si una part dels di-
ners que mou el futbol anés cap a
la resta d’esports, tot funcionaria mi-

llor. De fet, durant moltes dècades,
l’esport ha estat cosa de Barça i Ma-
drid. És un tema cultural que crec
que s’ha de resoldre des de baix,
des de l’escola. És evident que Es-
panya és un país ‘futbolero’. No
tinc res en contra del futbol, però és
evident que calen més recursos per

a la resta d’esports. El tractament
hauria de ser diferent, ja que a al-
tres països es tracten molt millor els
esports que no són el futbol i no-
més que això canviés una mica, es
faria un salt enorme i el futbol se-
guiria sent el número 1.

Precisament Espanya serà la seu
del mundial del 2018, on podreu
tornar a jugar contra els Estats
Units. Tens ganes de revenja? No-
tes una pressió afegida? Creus
que la medalla és una obligació?
La gent que pensa que es pot
guanyar contra les americanes...
Estem acostumades a jugar amb
pressió i les expectatives altes ja ens
les posem nosaltres. L’equip està ple
de campiones d’Europa, gent molt
forta mentalment, però per jugar la
final abans cal arribar a quarts de fi-
nal i superar-los, a la semifinal i fer
el mateix. Però és que a banda de
les estatunidenques hi haurà el
Canadà, Austràlia, França o Tur-
quia, que són equips duríssims. El
potencial de l’equip dels EUA és si-
milar al del Dream Team que va ve-
nir als Jocs Olímpics del 92. Però es-
tic molt content de l’equip que
tinc, sé que competirem i falta
veure fins a on arribarem. No tinc

por a ningú. La situació és la que és,
però si la competició ens planteja
un partit contra les americanes,
sortiré a guanyar.

Canviant de tema, la teva estre-
na amb el Dynamo de Kursk tam-
bé ha estat espectacular, guan-
yant l’Eurolliga...
L’equip és boníssim i crec que la clau
ha estat que el vestidor ha funcio-
nat de manera semblant al de la se-
lecció. Els rols van quedar molt
definits, i tots els egos estaven al ser-
vei de l’equip, fins i tot el de les ju-
gadores nord-americanes. A més,
vam arribar en un moment perfecte
mentalment i física a l’hora de la ve-
ritat i, gràcies a això, vam poder for-
çar el cinquè partit a l’Ekaterin-
burg a la final de la lliga. Hem estat
a punt d’aconseguir el doblet en la
primera temporada al club.

Salamanca, Shanxi (Xina) i ara
Kursk (Rússia). No tens ganes de
tornar a casa per quedar-te, més
enllà dels períodes amb la selec-
ció? No trobes a faltar l’Hospitalet?
L’Hospitalet és on vaig néixer i on em
vaig criar i molts dels meus amics
viuen aquí. És clar que ho trobo a fal-
tar, però esportivament no hi ha pro-
jectes comparables com els que es
fan a Turquia, Rússia o Txèquia. 

Hi tornaries?
M’encantaria, però necessitaria al-
gun projecte que satisfés aquests
dos aspectes que deia. Tant de bo
els equips de futbol o els grans clubs
de l’ACB s’animessin realment i de-
cidissin apostar pel bàsquet feme-
ní, perquè ara mateix crear un equip
amb cara i ulls no seria tan car com
es poden pensar i això serviria per
donar-li un impuls enorme. 

“Tant de bo els grans clubs
apostessin per potenciar
el bàsquet femení”

“Estem fent
història i crec que
ara mateix no en
som conscients”

Perfil | Les seves vitrines comencen a quedar-se petites
Mondelo (l’Hospitalet, 1967) va assumir la banqueta de la selecció espanyola femenina 

l’any 2013 i, d’aleshores ençà, ha anat col·leccionant campionats. Dos ors en els campionats 
d’Europa són el que més llueix, però a això cal afegir-hi la plata al mundial del 2014 i una altra 

medalla d’argent als Jocs Olímpics de l’any passat. Les seves vitrines s’estan quedant petites.

Lucas Mondelo / Seleccionador espanyol de bàsquet femení

El tècnic riberenc parla amb Línia l’H poques setmanes després d’haver
tornat a guanyar l’Eurobasket. Mondelo defuig l’etiqueta d’entrenador femení 

–“Jo sóc entrenador de bàsquet”, diu– i dóna el seu punt de vista sobre la situació
actual d’aquest esport. La seva conclusió: cal un canvi cultural profund.

Pau Arriaga
L’HOSPITALET

Foto: FEB
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El 8 de març de 2016 el Parla-
ment Europeu (PE) va aprovar
un reglament de ports que im-
posa l’autonomia portuària a Es-
panya, fent costat així a una
reivindicació històrica dels ports
catalans. Aquest reglament,
norma europea d’obligat com-
pliment i de literal transposició
a la legislació de cada país de la
Unió Europea (UE), va ser apro-
vat per 451 vots a favor, 243 en
contra i 18 abstencions, tot i el
vot negatiu de PP, PSOE i Cs i els
esforços de la diplomàcia espa-
nyola per evitar l’aprovació d’a-
quest nou reglament.

Espanya i Itàlia són els únics
països europeus on els ports no
tenen autonomia per fixar les
seves tarifes portuàries: aques-
tes són fixades pel govern cen-
tral iguals per a tots, impedint la
competència entre ports dins

del propi país. A Espanya, els
ports amb beneficis també
estan obligats a transferir-ne
una part als ports deficitaris del
país: aquests subsidis creuats
entre els ports d’un país són to-
talment contraris a la normativa
d’ajuts d’Estat europea.

Avui, els ports mediterranis
només són ports locals per
manca de connexió ferroviària
amb els mercats europeus i els
ports del nord són portes de co-
merç per a tot el continent eu-
ropeu. Gràcies a la gestió
portuària individual, ja sigui pú-
blica, privada o mixta, els ports
obtenen beneficis i són autènti-
ques locomotores de les seves
economies locals.

Aquest reglament de ports
europeu és molt important per-
què el corredor mediterrani
pugui desplegar tot el seu po-

tencial de creixement: si els
ports catalans no poden fixar ta-
rifes autònomament, com po-
dran guanyar trànsits asiàtics o
sud-americans a Rotterdam o
Hamburg? I si no poden dispo-
sar i reinvertir tots els seus be-
neficis al seu propi port, hauran
de seguir depenent de la discre-
cionalitat dels governs espany-
ols de torn per a les inversions
de futur que necessiten? 

El corredor mediterrani no
servirà de res si els nostres ports
no poden captar trànsits als
ports del nord d’Europa i això
només es podrà aconseguir te-
nint llibertat per fixar les tarifes
portuàries des dels propis ports. 

En aquest sentit, el centra-
lisme espanyol és totalment ra-
cional: no cal construir el
corredor mediterrani perquè els
ports catalans mai no tindran

aquesta llibertat de fixar les tari-
fes portuàries. Per això, el govern
espanyol no inverteix res en
aquest corredor, tot i que al 2013
la UE el va imposar a Espanya
com a tren d’interès europeu.

Aquest reglament de ports
serà la prova del cotó del (fa-
llit? Inexistent?) federalisme
espanyol: si una demanda ma-
joritària catalana, aquesta ve-
gada amb un suport massiu de
les institucions europees, és
avortada “porque va en contra
de la Constitución” (Luis de
Grandes, eurodiputat del PP,
ho va dir en el debat al PE el
dia abans de la votació), serà la
prova més evident que, sense
la independència, Catalunya
no tindrà un futur de primera
divisió en el segle XXI: a Ma-
drid prefereixen una Espanya
pobra a una Espanya pròspera

si la seva prosperitat ha d’en-
trar pels ports catalans.

Ramon Tremosa i Balcells
Diputat al Parlament Europeu

Opinió

Només un Estat català construirà el corredor ferroviari mediterrani

Abans pobra que catalana
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AGENDA MENSUAL
DISSABTE 15 DE JULIOL
19:30 El desè Dia de la Flama servirà per cele-

brar els 10 anys de la colla. Hi haurà la ta-
balada, l’espectacle piropercutiu i el correfoc.
/ Plaça de l’Ajuntament.

DIMARTS 11 DE JULIOL
10:00 El riure és la millo medicina. L’Oficina Jove

d'Emancipació ha preparat un taller de riso-
teràpia per la igualtat i la solidaritat per a per-
sones de fins a 35 anys. / Auditori Antic Ci-
nema Romero.

DISSABTE 29 DE JULIOL
Tot el dia El Lennon’s Club ha preparat l’Arca-

de Party Spain, una jornada que combinarà
música, videojocs, cosplay i fanàtics de la cul-
tura japonesa. L’entada costarà 10 euros. / Len-
non’s Club.

TOT EL MES
Matí-Tarda Les Brigades Internacionals a Cas-

telldefels és el nom de l’exposició que recor-
da els voluntaris que van lluitar contra el bàn-
dol franquista durant la Guerra Civil. / Museu
de L'Hospitalet .

TOT EL MES
Matí-Tarda La pràctica impossibilitat del deju-

ni és el nom d’una mostra del polièdric bar-
celoní Jaume Pitarch que vol ser una revisió
de tota la seva trajectòria artística. / Centre
d’Art Tecla Sala.

DIJOUS 13 DE JULIOL
Tarda Segona i última sessió pensada perquè

els nens i nenes d’entre 9 i 16 anys puguin  par-
ticipar en el taller de tecnologia Arduinos. El
professor és Carles Ferran Gozálvez. / Centre
Cultural La Bòbila.

DIJOUS 13 I 20 DE JULIOL
Tarda Cada dijous a la tarda, Can Trinxet és un

espai en el qual tota la família pot jugar a jocs
de taula, participar en tallers de dansa o gau-
dir del teatre, entre altres. / Can Trinxet.

DEL 8 AL 10 D’AGOST
Tarda La Unificación Bellvitge ha rebut una in-

vitació per participar en la tercera edició de
la Copa del Baix Llobregat, que es jugarà al
Municipal de Cornellà.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Els més joves tindran una oportunitat
de demostrar la seva habilitat amb el
popular videojoc Battletech. / Centre
Cultural Sant Josep.

Tot a punt per a un
campionat de ‘Battletech’
Dissabte 15 de juliol a les 10:00

El jardí secret és el nom de la projec-
ció de mapping que, cada nit, es di-
buixa en el marc de la programació cul-
tural del Summer Experience. / Parc de
la Marquesa.

Un ‘mapping’ es dibuixa 
cada nit al parc de la Marquesa

Fins al 12 de juliol a les 22:00

Joan Miquel Oliver, Reinaldo i Clara o
Oso Leone seran alguns dels prota-
gonistes de la quizena edició del fes-
tival Petit Format. / Jardins de la Bi-
blioteca Can Sumarro.

El 15è festival Petit
Format entra en escena

Del 13 al 15 de juliol

Partit de futbol corresponent a la pri-
mera ronda de Copa Catalunya entre
el CF Vilafranca i el CE l’Hospitalet. /
Municipal de Vilafranca.

L’Hospi debuta a la Copa
Catalunya a Vilafranca

29 o 30 de juliol
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